
   نويد پارسا
پي�ش از اي�ن كارگردان�ان ب�راي س�اخت فيل�م اول خ�ود بايد 
س�رمايه گذار پي�دا مي كردند ت�ا پرونده آنان بررس�ي ش�ود، اما 
در اي�ن فراين�د فرصتي براب�ر و عادلانه ب�راي اس�تعدادها ايجاد 
ش�ده كه همي�ن موض�وع، حض�ور چش�مگير متقاضيان س�اير 
ش�هرها در اس�امي پذيرفته ش�دگان را ب�ه همراه داشته اس�ت.

86 نفر از كارگردانان فيلم  اولي كه ماحصل تغيير مكانيزم »شوراي تأييد 
صلاحيت فيلم  اولي ها« به شمار مي روند، با در نظر گرفتن تحقق عدالت 

فرهنگي از 25 استان تأييد صلاحيت شدند. 
پس از برگزاري نشست هاي متعدد و بررسي كارنامه فعاليت هاي هنري، 
سوابق حرفه اي، انجام مصاحبه هاي تخصصي و ش��رايط فيلم اولي ها، 
صلاحيت 86 تن از كارگردانان متقاضي از سوي »شوراي تأييد صلاحيت 
فيلم اولي ها« به تأييد رس��يد تا به  واس��طه اين مهم بتوانند اولين فيلم 

سينمايي بلند خود را كليد بزنند. 
با رونمايي از سامانه تأييد صلاحيت فيلم اولي ها و آغاز ثبت نام متقاضيان 
فيلم سازي در ابتداي تيرماه سال جاري، 540 متقاضي تا 15 مردادماه با 
ارسال نمونه كارها و ساير مدارك خود پرونده هاي شان را تكميل كردند 
و در ادامه با برگزاري نشس��ت هاي متعدد به ميزباني بنياد س��ينمايي 
فارابي و با حضور نماينده كانون كارگردانان و اعضاي شورا، صلاحيت86 

متقاضي به تأييد رسيد. 

ويژگي فرايند جديد، موضوع تحقق عدالت فرهنگي است، چراكه پيش از 
اين كارگردانان براي ساخت فيلم اول خود بايد سرمايه گذار پيدا مي كردند 
تا پرونده آنان بررسي شود، اما در اين فرايند فرصتي برابر و عادلانه براي 
استعدادها ايجاد شده كه همين موضوع، حضور چشمگير متقاضيان ساير 

شهرها در اسامي پذيرفته شدگان را به همراه داشته است. 
بر اساس اعلام دبيرخانه اين ش��ورا، از ميان 86 نفر كه در مجموع بيش 
از 60 درصد پذيرفته ش��دگان از شهرهايي به جز تهران هستند، 30 نفر 
از استان تهران، سه نفر از لرستان، چهار نفر از يزد، هفت نفر از اصفهان، 
10 نفر از آذربايجان شرقي، يك نفر از آذربايجان غربي، يك نفر از استان 

كرمان، يك نفر از مسجد سليمان، يك نفر از نيشابور، يك نفر از اردبيل، 
دو نفر از ايلام، دو نفر از كرج، دو نفر از همدان، دو نفر از قم، دو نفر از قزوين، 
يك نفر از نيشابور، يك نفر از اراك، يك نفر از دزفول، دو نفر از خراسان 
رضوي، يك نفر از خراسان شمالي، يك نفر از زنجان، يك نفر از تبريز، دو 
نفر از كردستان، دو نفر از مازندران و يك نفر از شهر ري، پذيرفته شدگان 

مرحله نخست شوراي تأييد صلاحيت فيلم اولي ها هستند. 
از ميان اين 86 نفر، پنج كارگردان با نام هاي آرمان خوانس��اريان، رضا 
نجاتي، ليلي عاج، حس��ين ميرزامحمدي و محمد عس��گري به ترتيب 
با فيلم ه��اي »جنگل پرتق��ال«، »بع��د از رفتن«، »س��رهنگ ثريا«، 
»كت چرمي« و »اتاقك گلي« در چهل ويكمين جش��نواره بين المللي 

فيلم فجر حضور داشتند. 
به گزارش »جوان« در فرآيند جديد ارائه مجوز به فيلم اولي ها نكته اي 
كه حائز اهميت است، معطل نماندن فيلمسازها پشت درهاي سيستم 
سرمايه داري است، چراكه پيش نياز معرفي سرمايه گذار براي اخذ مجوز 
فيلم اولي ش��دن كه پيش از اين لازم بود منجر به تسلط سرمايه داري 
و به نوعي مديريت س��رمايه بر محتواي آثار مي شد كه همين موضوع 
مي توانس��ت به جهت گيري ها در محتواي آثار دامن بزند، اما در فرايند 
جديد مي توان به نقش كمرنگ تر سرمايه بر هنر هفتم خوش بين بود با 
اين حال به نظر مي رسد سازمان سينمايي مسير بسيار طولاني تري براي 

مديريت محتوا در سينما پيش رو دارد. 

نمایشگاه »ایران عزیز ما« افتتاح شد
نمايش�گاه بخش »تجس�م هنر« پانزدهمين جش�نواره 
هنرهای تجسمی فجر در استان تهران موسوم به »ايرانِ 
عزيزِ ما« با حض�ور مدي�ركل هنرهای تجس�می وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامی افتتاح شد.
به گزارش »جوان« به نقل از س��تاد خبری جش��نواره، آيين 
افتتاح نمايشگاه بخش »تجس��م هنر« پانزدهمين جشنواره 
هنرهای تجسمی فجر در استان تهران با عنوان »ايرانِ عزيزِ 
ما« به مناس��بت چهل و چهارمين س��الگرد پيروزی انقلاب 

اسلامی، در موزه هنرهای معاصر فلسطين برگزار شد.
در اين نمايش��گاه كه به همت مركز هنرهای تجسمی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، مؤسسه توسعه هنرهای تجسمی معاصر 
و با همكاری بنياد شهيد و امور ايثارگران، حوزه هنری انقلاب 
اسلامی و موزه هنرهای معاصر فلسطين برپا شده، آثار منتخب 
هنرمندان شناخته  شده نسل های مختلف در رشته های پوستر، 

تصويرگری و كارتون و كاريكاتور به نمايش درآمده است.
علاقه مندان جهت بازديد از اين نمايش��گاه هنری می توانند از 
سوم الی دهم اسفند ماه، همه  روزه )به جز روزهای پنج شنبه و ايام 
تعطيل( از ساعت 10 الی 18 به ميدان فلسطين، خيابان طالقانی، 
خيابان برادران شهيد مظفر، نرسيده به تقاطع بزرگمهر، شماره 

۷4، موزه هنرهای معاصر فلسطين مراجعه كنند.
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چشم اميد اهالي موسيقي به چراغي كه فجر روشن كرد
 مهم ترين دستاورد سي و هشتمين جشنواره موسيقي فجر اين بود كه نگذاشت ميان هنرمندان 

و مردم فاصله ايجاد شود و برخلاف همه تبليغات منفي كه در طول ماه هاي اخير از سوي جريان حامي 
اغتشاش انجام شده بود، حضور خوانندگان شناخته شده موسيقي پاپ، رونق بخش جشنواره بود

   محمد صادقي
س�ي و هش�تمين جش�نواره بين الملل�ي موس�يقي 
فج�ر، ام�روز ب�ا برگ�زاري مراس�م اختتامي�ه ب�ه كار 
خود پاي�ان مي دهد، پايان جش�نواره موس�يقي فجر را 
مي توان آغ�ازي ب�راي فعاليت عادي صنعت موس�يقي 
و اجراي كنس�رت هاي موس�يقي در كش�ور دانس�ت. 
مهم ترين دستاورد سي و هشتمين جشنواره موسيقي فجر 
اين بود كه نگذاشت ميان هنرمندان و مردم فاصله ايجاد شود و 
برخلاف همه تبليغات منفي كه در طول ماه هاي اخير از سوي 
جريان حامي اغتشاشات انجام شده بود، حضور خوانندگان 

شناخته شده موسيقي پاپ، رونق بخش جشنواره بود. 
سي و هشتمين جشنواره موسيقي فجر در شرايطي آغاز به 
كار كرده بود كه به واسطه ناآرامي هايي كه از شهريورماه آغاز 
شده بود، جو منفي عليه هر گونه فعاليت هنري به خصوص 
موسيقي به راه افتاده بود. جريان سياسي ضد انقلاب در خارج 
از كش��ور با لجن پراكني عليه هنرمنداني كه مي خواس��تند 
فعاليت هنري داشته باشند، س��عي در القاي نااميدي و يأس 
در جامعه داش��ت. با وجود برگزاري چند كنس��رت تا پيش 
از جشنواره موس��يقي فجر، آغاز اين جشنواره و حجم بالاي 
كارهاي اجرا شده به ويژه در حوزه موسيقي پاپ، نقش ويژه اي 

در عادي سازي شرايط داشت. 
محسن شريفيان، سرپرست گروه ليان كه در حوزه موسيقي 
محلي بوشهر فعال است، درباره لزوم حفظ ارتباط مردم با هنر 
موس��يقي گفت: »موضوعي كه براي ما در گروه »ليان« و در 
شرايط فعلي اهميت بالايي دارد، اين است كه بتوانيم رابطه 
خود و مخاطبانمان را حفظ كنيم، چراكه معتقديم اگر براي يك 
مدت طولاني از مخاطبانمان دور باشيم و هنرمان را با فاصله 
زماني زياد به آنها عرضه كنيم، متضرر خواهيم شد، نبايد ارتباط 
هنرمند با مردم قطع شود. موسيقي، هنر و البته احساسي كه 
ما داريم، كالا، ملك يا دلار نيست كه به مرور به ارزش آن افزوده 
شود و قيمت آن افزايش پيدا كند. طولاني تر شدن فاصله ما با 

مخاطبانمان باعث تضعيف روح هنري ما مي شود.« 
بخش بين الملل جشنواره موسيقي فجر، ميزبان هنرمنداني 

از كشورهاي مختلف بود. 
حميد ساعد سرپرس��ت گروه »سلام« از كش��ور افغانستان، 
درباره اين جشنواره گفت: »جشنواره موسيقي فجر يگانه اميد 
هنرمندان است. جشنواره ها باعث مي شود تا ما ديده شويم، مردم 

ايران و ساير كشورها، ما را بشناسند و نتيجه مثبتي دارد.«
   تقدير از هنرمند پيشكسوت موسيقي انقلاب

در واپس��ين روزهاي برگزاري سي و هش��تمين جشنواره 
موسيقي فجر، از محمد گلريز، خوانده پيشكسوت و هنرمند 

تأثيرگذار موسيقي انقلاب تجليل شد. 
گلريز در اين مراسم با اشاره به اينكه كار موسيقي را از سال 
1355 آغاز كرده و سال هاس��ت در عرصه موسيقي سنتي 
و س��رود فعاليت مي كند، گفت: »دس��ت اندركاران بخش 
سرود سي و هشتمين جشنواره موسيقي فجر به من گفتند 
كه امسال براي نخس��تين بار در اين جشنواره بخش سرود 
گنجانده و اجرا مي شود، به آنان گفتم كه چرا براي نخستين 
بار؟ ما 44 سال اس��ت كه انقلاب كرديم، انقلاب ما با سرود 
و شعارهاي آهنگين و توأم با مشت هاي گره كرده مردم به 

پيروزي رسيد.«
خواننده قطعه خجسته باد اين پيروزي افزود: »بخش اصلي 
موسيقي ما بايد موسيقي انقلابي و سرود باشد، چرا ما نبايد 
در اين آثار از پايه گذاران انقلاب اس��لامي همچون حضرت 
امام)ره(، ش��هيدان مطهري، بهش��تي، مفتح و چمران ياد 
كنيم؟ چرا اين آثار و موسيقي ها نبايد در تالار وحدت پخش 

و ياد و خاطره آنان زنده شود؟«
گلريز در بخش ديگري از سخنانش گفت: » تعجب مي كنم 
ما در جمهوري اسلامي ايران تحت ش��ديدترين تبليغات 
هس��تيم، غرب، امريكا و اروپا همه از صبح تا ش��ب بر ضد 
ما تبليغ مي كنند و يكي از اين ابزار تبليغ موس��يقي است، 
موس��يقي كه در حال حاضر پخش مي شود، نام آن را اجق 
وجق گذاشتم، 80 درصد جوانان ما به اين موسيقي گرايش 
پيدا كردند. در حال حاضر جنگ اس��ت و م��ا بايد كارهاي 

خوب توليد كنيم.«

هنرهفتم
شركت كننده افغانستانی بخش بين الملل سی و هشتمين دوره جشنواره موسيقی فجر:

موسيقی مرزهای بين ما را حذف كرده است
پس از تغيير مكانيزم شوراي تأييد صلاحيت فيلم اولي ها انجام شد

فيلم اولي شدن 86 نفر بدون ماندن پشت درهاي سرمايه داري
 از ميان 86 فيلم اولي كه مجوز گرفته اند، حضور چشمگير شهرستاني ها جالب توجه است كه نشان مي دهد 

در مجموع بيش از 60 درصد پذيرفته شدگان از شهرهايي به جز تهران هستند
سرپرست گروه »س�لام« افغانستان با اش�اره به اينكه موسيقی 
مرزهای بين ما را حذف كرده، معتقد است چنين جشنواره هايی 
باعث می شود اشتراكات فرهنگی ديده شوند، مردم ايران و ساير 
كشورها، آنها را بشناسند و چنين اتفاقاتی قطعاً نتيجه مثبتی دارد.

به گزارش جوان، برگزار كنندگان سی و هشتمين دوره جشنواره موسيقی 
فجر نسبت به پس��وند بخش بين الملل اين رويداد همانند سال های 
گذشته تمايلی نداش��تند، به همين علت اين رويداد موسيقايی پس 
از سی و هش��ت دوره، هنوز عنوان بين الملل را همراه ندارد و بر اساس 
اين تعريف به حضور و اجرای گروه های خارجی در اين رويداد بسنده 
می شود. با اين همه به گفته محمد اللهياری، رئيس جشنواره رسيدن 
به عنوان بين الملل نيازمند تعامل دوس��ويه با كشورهای خارجی در 
حوزه موسيقی و شدنی است. امسال هشت گروه موسيقی اجراهايی 
در بخش بين الملل دارند كه از كشورهای پرتغال، روسيه، مجارستان، 
هند، افغانستان، تاجيكستان، ارمنستان و صربستان در اين رويداد حاضر 
شده اند. حميد ساعد، سرپرست گروه »سلام« افغانستان به عنوان يكی 
از اين گروه ها درباره برگزاری جشنواره عنوان كرد: جشنواره موسيقی 
فجر يگانه اميد هنرمندان است. جشنواره ها باعث می شود ما ديده شويم، 

مردم ايران و ساير كشورها ما را بشناسند و اين نتايج مثبتی دارد.
ساعد افزود: برگزاری جشنواره های موسيقی باعث تبادلات گسترده 
فرهنگی بين هنرمندان كش��ورها با يكديگر می شود. ما در جريان 
همين رويدادهای هنری به اشتراكات فرهنگی زيادی دست پيدا 
كرده ايم و تاكنون با هنرمندان ايرانی نيز به صورت تلفيقی به توليد 
آثار موسيقايی پرداخته ايم و موسيقی اين مرزهای بين ما را حذف 
كرده اس��ت. وی درباره اجرای كنس��رت »قوالی« گفت: موسيقی 

كشورهای افغانستان، هندوس��تان، بنگلادش و تاجيكستان يك 
فرهنگ آميخته با يكديگر دارد و قوالی نيز ش��اخه ای از موسيقی 

افغانستان است كه در ديگر كشورها نيز رواج پيدا كرده است.
او ادامه داد: موسيقی »قوالی« شامل اشعار عارفانه و صوفيانه است و 
اين سبك موسيقی در مرز بين موسيقی فولكلور و آماتوری در جريان 
است. اشعار اين موسيقی شاد و معانی والايی دارد. تمام موسيقيدانان 
افغانستان در هر دوره و مرحله ای از كار هنری شان قرار دارند بايد با 
اين سبك آشنايی داشته باشند، به گونه ای كه در بين آهنگ هايی كه 

می نوازند، حداقل يكی از آنها بايد به »قوالی« بپردازد.
اين هنرمند با اشاره به تأسيس گروه »سلام« مطرح كرد: گروه 
موس��يقی ما حدود 30 نفر عضو دارد كه از سال 1366 با عنوان 

پيشكسوتان مهاجرين افغانستان بنياد اين گروه را بنا نهاديم.  
گروه موسيقی »سلام« به سرپرستی حميد ساعد در دومين شب 
سی و هشتمين جشنواره موسيقی فجر در فرهنگسرای نياوران 

روی صحنه رفتند.

 پهلوي ها و تصاحب زمين هاي مردم 
زیر ذره بين مستند »املاك ملت«

مجموعه مستند »املاك ملت« از ابتداي هفته آينده روي آنتن مي رود

جوادمحرمی دریچه

رویداد

موسیقی

 خود انتقادی صداوسيما 
در»نقد جام جم« چقدر جدی است!

صداوس��يما قصد دارد در قالب برنامه ای با عنوان نقد جام جم 
توليدات خود را نقد كند. ادعايی كه به نظر می رسد اگر جدی 
باشد، می تواند به بار كيفی اين توليدات كمك كند، اما می توان 
از حالا پيش بينی ك��رد ملاحظات مديريت��ی و مصلحت های 
درون سازمانی امكان خودانتقادی جدی در چنين برنامه ای را 

با ضريب بالا سلب خواهد كرد.
»نقد جام جم« جديدترين برنامه رس��انه ملی اس��ت كه در مركز 
تازه تأسيس سيمرغ راه اندازی شده و قرار است نقد توليدات مختلف 

تلويزيون را در حوزه نمايشی و غيرنمايشی روی آنتن ببرد.
چينش دو ميهمان قسمت ابتدايی برنامه نقد جام جم كه يكی از 
آنها از مديران اسبق صداوسيماست تا حدودی از ميزان جديت اين 

برنامه برای خودانتقادی پرده برمی دارد. 
حس��ين انتظامی، مدير س��ابق س��ازمان س��ينمايی و محسن 
شاكری نژاد، رئيس مركز تحقيقات صداوسيما دو ميهمان اولين 
قسمت از اين برنامه هستند كه قرار است درباره وضعيت مخاطبان 

رسانه ملی گفت وگو كنند.
انتظامی از مديرانی اس��ت كه بيش��تر او را با چهره ای رسمی و 
محافظه كار در سمت های قبلی می شناسيم و معلوم نيست در 
برنامه ای كه قرار است به نقد برنامه های سيما بپردازد، دعوت از وی 

چقدر می تواند اثربخش يا برای مخاطب جذاب باشد. 
عنوان كلی »وضعيت مخاطبان صداوسيما« برای بحث در اولين 
قسمت نش��ان می دهد كه احتمالاً قرار نيس��ت اين برنامه وارد 
جزئيات ش��ود و توليدات خود را به ش��كلی موشكافانه با حضور 
كارشناسان بی طرف زير ذره بين ببرد. به نظر می رسد صداوسيما 
دست كم درباره توليدات نمايشی خود می تواند به طور جدی وارد 
مقوله نقد شود و چنين رويكردی می تواند روی تقويت بار كيفی 
آثار نيز تأثيرگذار باشد، اما آنچه اين سازمان به ويژه در دوره مديريت 
علی عسگری از خود نش��ان داد، صرفاً آمار و ارقام هايی بود كه از 
درون روابط عمومی های سازمان برای جلوه دادن به عملكردها به 
بيرون درز می كرد و صداهايی كه در قالب نظرات مردمی به شكلی 

كلی درباره توليدات نمايشی بازتاب پيدا می كرد. 
خبرنگار مهر در اين باره می نويس��د: »صداوسيما در برهه های 
مختلفی سراغ برنامه هايی برای نقد برنامه ها و سريال های خود 
رفته است كه هر بار پس از يكی، دو قسمت اين برنامه ها متوقف 
ش��ده اند. از جمله اينها می توان به برنامه ای با اجرای داريوش 
كاردان يا تك قس��مت هايی با اجرای محمود گبرلو اشاره كرد 
كه البته هيچ كدام نتوانستند دوام بياورند. پيمان جبلی، رئيس 
صداوسيما طی يكی، دو سال اخير چند باری به برنامه ای برای 
نقد عملكرد خود صداوسيما اش��اره كرده و حالا اين برنامه به 

قطعيت رسيده است.«
گفته می ش��ود برنامه نقد جام جم ب��ه تهيه كنندگی مصطفی 
هيودی و سردبيری سيداحمد موسوی صمدی و با اجرای الميرا 

شريفی مقدم طی شب های آينده روی آنتن می رود.

    مصطفي شاه كرمي
مجموعه مس�تند »املاك مل�ت« با موضوع 
غصب املاك و اراضي مردم توسط پهلوي اول 
و دوم از ابتداي هفته آينده روي آنتن مي رود. 
اين مس�تند كه در اس�تان هاي خوزستان، 
خراسان جنوبي، هرمزگان، گيلان و گلستان 
تصويربرداري شده، با ارائه اسناد و گفت وگو 
با مردم محلي و كارشناس�ان به بررسي ابعاد 
مختلف اين ماجرا پرداخته است. »جوان« در 
گفت و گو با امير اطهر سهيلي به عنوان يكي 
از دو كارگردان سازنده اين مستند در رابطه با 
فرم، روايت و محتواي آن گفت و گو كرده است.

    
در مورد خيانت هاي گسترده پهلوي ها 
آثار متنوعي در حوزه هايي مثل فيلم، 
س�ريال، كتاب و حتي مس�تند توليد 
شده اس�ت، چطور ش�د كه به مسئله 
سرقت زمين هاي مردم توسط خاندان 

پالاني پرداختيد؟
يك تحقيق و پژوهش��ي از طرف خانه مس��تند 
انقلاب اسلامي در مورد اسناد و زمين هايي كه از 
مردم گرفته شده به من داده شد. در واقع مسئله 
به خيلي قبل تر از روي كار آمدن پدر و پسر پهلوي 
بر مي گردد؛ مثلاً بحث غصب و گرفتن زمين هاي 
مردم در بعضي استان ها مثل اس��تان گيلان در 
دوران پهلوي برجسته است و از ادوار گذشته نيز 
به چشم مي خورد. يا به طور مثال در مورد برخي 
استان هاي جنوبي ما مثل خوزستان قبل از دوران 
پهلوي سرقت و غصب زمين هاي مردم آغاز شده و 

پهلوي ها به انتهاي آن رسيدند!
منظورتان اين است كه خاندان پهلوي 

به ته ديگ كار رسيد؟!
 دقيقا؛ً بعضي از اينها مانند خاندان علم در خراسان از 
زمان نادر شاه حضور داشتند و كار تصاحب و سرقت 
املاك مردم را شروع كرده بودند! يك جاهاي ديگري 
از كشور هم اتفاقات مشابهي در حال رخ دادن بود و 
مردم تحت ستم و ظلم خان ها و خان زاده ها بودند. 

برگرديم به انگيزه شما براي ساخت اين 
مجموعه مستند.

پس از دريافت اين پژوهش ها و مطالعه آنها براي 
من خيلي ج��ذاب بود يك زميني ك��ه متعلق به 
يك كش��اورز بوده، اما آن كش��اورز هيچ حقي در 
مورد زمين آبا و اجدادي خودش نداشته يا حتي 
هيچ حق مالكيتي در مورد خانه اش هم نداشته و 

همه چيز در اختيار خان منطقه بوده است. سال ها 
قبل به يكسري سوژه هايي در مورد سازمان اوقاف 
در روزگار انجام انقلاب سفيد شاه رسيده بودم كه 
نشان مي داد در آن روزگار برخي از خان ها به خاطر 
در امان ماندن ملك و املاك شان و از ترس تصاحب 
آنها توسط شاه مملكت، آنها را وقف مي كردند. اين 
س��وژه آن زمان برايم جذاب بود ول��ي از آنجايي 
كه علاقه مند به ساخت مستندهاي اجتماعي يا 
مستند داستاني بودم هيچ وقت به دنبال ساخت 

مستند تاريخي نبودم.
علت جذابيت س�اخت مستندهايي 
در ژانر اجتماعي يا داستاني براي شما 

چه بود؟
علتش اين بود ك��ه گمان مي كن��م در آن ژانرها 
موفق تر هستم. به هر ترتيب ساخت اين مستند 
هم براي خ��ودم محكي بود در بح��ث تغيير ژانر 
كه يك فضاي جديدي را تجربه كنم و هم اينكه 
داستان مس��تند در اين بلبش��وي اجتماعي كه 
امروز در جامعه ايجاد ش��ده جذابيت بيش��تري 
برايم داش��ت. به قول دكتر اب��اذري كه مي گويد 
»ما الان هر چقدر هم مشكل داشته باشيم رجوع 
كردن به يكي از ننگين ترين حكومت هاي دوران 
ايران خيلي اتفاق بدي است ما چيزي در آن ايام 
نداشتيم كه حالا بخواهيم به خوبي از آن ياد كنيم 
آن هم دوراني كه اگر كسي كتاب صمد بهرنگي در 
خانه اش داشته دستگير و زنداني مي شد. « همه 
اين مسائل در كنار هم باعث شد تا من براي ساخت 

اين سوژه و مستند تاريخي مصمم شوم. 
 طبق اعلام قبلي اين مس�تند از روز 
ش�نبه هفته آينده در پنج قس�مت 
روي آنتن مي رود و ظاهراً هر قسمت 
آن به ماجراهاي يكي از اس�تان هاي 
خوزستان، خراسان جنوبي، هرمزگان، 
گيلان و گلس�تان مي پردازد. در اين 

مورد توضيح بيشتري مي دهيد؟
واقعيت اين است كه من كارگرداني چهار استان 
از مجموع پنج استان خوزستان، خراسان جنوبي، 
هرمزگان، گيلان و گلستان را به عهده دارم و يكي 
از آنها به عهده دوست خوبم آقاي مهدي فلاحي 
اس��ت. ما پنج اس��تان را داريم كه ماجراهاي هر 
استان در قالب يك قس��مت كوتاه ساخته شده و 
اميدوارم به موضوع برخي استان ها در قسمت هاي 
اين مستند كمي مبسوط تر پرداخته شود، چون 
من در رابطه با بحث استان گلستان حدود 50 تا 
سوژه براي بررسي داشتم كه همه آنها خوب بودند و 
قابليت اينكه ساعت ها روي آنها كار شود را داشتند. 
ببينيد! مسئله مستند املاك ملت اين است يك 
سهمي را كه متعلق به من نوعي هست پس بگيرم و 
اين خيلي موضوع مهمي است، چون يك ملكي يا 
چيزي كه مال خودم بوده به زور از من گرفته شده 
تا جايي كه حتي در اسنادي كه بعدها برگشت داده 
شدند به اين غصب و تصاحب اعتراف كردند! من در 
رودسر يك سندي را مطالعه كردم كه اتفاقاً آن را در 
مستند هم نمايش مي دهيم كه محمدرضا پهلوي 
در يكي از اين اسناد برگشت داده شده نوشته است 
»به واس��طه آنكه در دوران رضا ش��اه كبير، شاه 
مملكت جبراً و غصباً اين ملك را از شما گرفته در 
قبال پرداخت 450 ريال سند آن را تحويل بگيريد«. 
نكته اينجاس��ت كه فقر مردم به اندازه اي بوده كه 
طرف توان پرداخت اين پول را براي بازپس گيري 

ملك غصب شده شخصي اش هم نداشته. 
پس در اين مس�تند به غي�ر از دزدهاي 
خانواده پالاني با اقدامات مشابه خوانيني 
كه با پشتوانه حكومت مركزي دست به 
غارت اموال و ام�لاك مردم مي زدند هم 

پرداخته شده است؟
آفرين! مثلًا در اهواز جريان هاي وابس��ته به قدرت 
چنين اقداماتي را انجام داده اند كه در مستند به آنها 
اشاره مي شود. ولي در رودسر و سراسر استان گيلان 
همه دزدي ها توسط پهلوي ها صورت گرفته است. 
البته من خيلي نمي توانستم وارد مباحث تاريخي 
مرتبط با اين دزدي ها بشوم، چون مثلاً مواردي وجود 
دارد كه در مستند هم هست و نشان مي دهد كه خان 
يا شاه وقت يك ملك چند هكتاري به سفارت فخيمه 
انگليس بخشيده  است! كه متأسفانه همين الان آن 
ملك به نام سفارت انگليس س��ند منگوله دار دارد. 
نمونه هاي اين اتفاق در ش��هرهاي مختلف خيلي 

وجود داشته كه در مستند است. 
فرم و روايت اين مستند چگونه است؟

داستان من فرم تاريخي دارد و به همين علت روايت 
تاريخي و نريشن هاي متنوعي دارد، ولي من در هر 
استان با توجه به رويكردي كه داشتم، فرم فيلمسازي 
خاصي داش��تم؛ مثلًا يك نيمچه روايت داس��تاني 
چندگانه اي در ابتدا، ميانه و انتهاي مس��تند روايت 
كردم. در اين مس��تند برخي اس��ناد و تصاوير براي 
اولين بار است كه نمايش داده مي شود. در هر قسمت 
يكسري روايت مردمي و اس��ناد داريم كه در بخش 
ديگري توسط يك كارش��ناس تاريخي با استفاده 
از سندهاي مكتوب، استناد بخش��ي مي شوند و به 
آنها وجهه علمي تري مي دهد. ضمن اينكه از ش��عر 
فولكلوريك هر استان استفاده كردم، به بافت سنتي 
آن منطقه هم نزديك شده ام، البته اينكه چقدر كار 
موفق بوده يا نه بايد منتظر بازخورد مخاطبان بمانيم. 

س��هیلی: در اي��ن مس��تند 
برخ��ي اس��ناد و تصاوي��ر 
ب��راي اولین ب��ار اس��ت كه 
نماي��ش داده مي ش��ود. در 
هر قسمت يكس��ري روايت 
مردم��ي و اس��ناد داري��م

اميرالمؤمنين علی عليه السلام:

اندكی ح�ق، بس�ياری باطل 
را نابود می كن�د، همچنان كه 
اندكی آتش، هيزم های فراوانی 

را می سوزاند. 

غررالحكم، ح 6۷۳۵


